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محسن هاشمی خبر داد؛
فائزه هاشمی همچنان در بازداشت 

محسن هاشــمی برادر فائزه هاشــمی گفت: خواهرم 
همچنان در بازداشت به سر می برد.

به گزارش برنا، محسن هاشــمی رئیس سابق شورای 
شهر تهران رابطه با بازداشت خواهر خود فائزه هاشمی 
گفت: خواهرم فائزه همچنان در بازداشــت به سر می 
برد. محسن هاشمی رفســنجانی رئیس سابق شورای 
اسلامی شــهر تهران، در رابطه با بازداشت خواهر خود 
فائزه هاشمی گفت: خواهرم فائزه همچنان در بازداشت 
به ســر می برد.  وی پاسخ به دو سوال دیگر در رابطه 
با برگزاری دادگاه فائزه هاشمی و فعالیت وی در حزب 
کارگزاران گفت: نمی خواهم فعلا توضیحی بدهم، بعدا 

پاسخ شما را خواهم داد.

استاد دانشگاه تهران اعلام کرد؛
ممنوع التدریسی صادق زیباکلام

صادق زیباکلام، استاد دانشگاه تهران از ممنوع التدریس 
شدن خود توسط حراست دانشگاه خبر داد.

به گزارش اعتمادآنلاین، صادق زیباکلام استاد دانشگاه 
تهران درباره دلیل ممنوع التدریسی خود و اینکه آیا این 
خواسته از طرف دانشگاه بوده است، عنوان کرد: »خیر 
از طرف دانشگاه نبوده. رئیس دانشکده و مدیرگروه به 
شــدت با این اتفاق مخالف بوده انــد.« زیباکلام اظهار 
کرد:»چنــد روز قبــل آقای احمدی رئیــس گروه به 
مــن اطلاع داد اجازه تدریس نــدارم.« وی توضیح داد 
که این ترم تدریــس درس تحولات عصر پهلوی به او 
محول شــده بوده و حدود ۴۰ دانشجو هم این درس را 
برداشته بودند اما با اعلام ممنوع التدریسی اش تدریس 
این درس به استاد دیگری واگذار شده است. زیباکلام 
افزود:»مــن برای اطمینان پیدا کردن از این موضوع از 
آموزش دانشکده هم پرســیدم و آنها هم این موضوع 
را تایید کرده انــد.« زیباکلام همچنیــن درباره دلیل 
ممنوع التدریسی خود و اینکه آیا این خواسته از طرف 
دانشگاه بوده است، عنوان کرد:»خیر از طرف دانشگاه 
نبوده.»من اطــلاع دارم که آقای ابراهیم متقی، رئیس 
دانشکده و آقای احمدی مدیرگروه به شدت با این اتفاق 
مخالف بوده اند.« وی در ادامه افزود:»اما وقتی حراست 
دانشگاه چنین تصمیمی گرفته است دیگر جای چون 

و چرا ندارد.«

نماینده شهر زاهدان:
کشته شدگان زاهدان شهید اعلام 

می شوند
نماینــده مردم شــهر زاهدان گفت:»پزشــکی قانونی 
تعداد کشــته های حادثه هفته پیش این شــهر را ۲۵ 
نفر اعلام کرده اســت، قول هایی داده شــده که اگر در 
بررسی ها ثابت شود کسانی هم به ناحق کشته شده اند، 
آن ها را جزو شهدا بیاورند.«به گزارش ایلنا، حسینعلی 
شــهریاری، درباره آخرین وضعیت شهر زاهدان پس از 
حوادث چند روز گذشــته در این شهر گفت:»وضعیت 
زاهدان الحمدالله آرام است و توصیه همه این است که 
آرامش در این منطقه حفظ شود و مسئولان سیاسی و 
امنیتی هم قرار شده بررسی های لازم را انجام دهند.« 
نماینده مردم زاهدان در مجلس شــورای اســلامی با 
بیان اینکه گروه هــای زیادی آمدند تا وقایع و حوادثی 
که در زاهدان اتفاق افتاده بود را بررســی کنند، عنوان 
کرد:»وزیر کشــور به زاهدان آمدند، کمیسیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس شــورای اسلامی هم 
یک تیم برای بررسی اتفاقات و حوادث رخ داده به این 
شــهر فرستاد حتی قبل از اینکه وزیر کشور به زاهدان 
بیایند مشاورشــان را برای بررسی و تحقق فرستادند، 
همچنین جلســات متعددی تشکیل شد نقطه نظرات 
معتمدان و اکثر نمایندگان شنیده شد و منتظر نتایج 
هســتیم.« وی با اشــاره به این که متاسفانه خسارات 
زیادی به اموال عمومی در این حوادث زده شده است، 
اظهار داشت:»خسارات زیادی به بانک ها و دستگاه هایی 
مانند شهرداری که همیشه برای پرداخت حقوق مشکل 
دارند، زده شــده است. خسارات زیادی به ماشین های 
آتش نشــانی، آمبولانس ها و وســایل نقلیه زده شده 
است. سرقت های زیادی اتفاق افتاده است؛ یعنی قبل 
از این که جایی را آتش بزنند، ســرقت انجام شده است 
و طبــق آمار حدود ۲ هزار موتــور از یک پارکینگ به 
سرقت رفته است همچنین تعداد قابل توجهی ماشین 
به سرقت رفته که تمامی این ها  در دست بررسی است 
و امیدواریم که ان شاالله جمع بندی خوبی انجام شود.« 
شهریاری خاطرنشان کرد:»قرار است افرادی که آسیب 
زده اند، شناسایی شوند. افرادی که به ناحق کشته شدند 
باید وضعیت شان در این جریانات مشخص شود و حق 
و حقوقی از هیچ کسی ضایع نشود. ضمن اینکه یکی از 
عزیزان سپاه که معاونت اطلاعات سپاه سلمان بودند و 
تعدادی افراد بسیجی که بسیجیان اهل سنت ما هم در 
میان آن ها بودند به شهادت رسیدند که مقرر شده است 
به این مسائل هم رسیدگی شــود. قول هایی هم داده 
شده که اگر در بررسی ها ثابت شود کسانی هم به ناحق 
کشته شده اند، آن ها را جزو شهدا بیاورند.« وی درباره 
این که برخی مدعی هســتند تعداد کشته های حادثه 
زاهدان به ۸۱ نفر رســیده است، گفت:»آمار کشته ها 
دقیق باید بررسی شود. این که هرکسی یک اطلاعاتی 
می دهد درســت نیســت؛ در این خصوص یک اتفاقی 
افتاده و باید بررسی شود.« نماینده مردم زاهدان ادامه 
تاکید کرد:»آمار را پزشکی قانونی اعلام می کند و طبق 
آماری که روز پنجشنبه از پزشک قانونی زاهدان گرفتم 
تعداد این اشــخاص را ۲۵ نفر اعلام کردند، حال اینکه 
یک عده کشته شدند و این افراد را پزشک قانونی نبردند 
و به روستاها و جاهای دیگر بردند و دفن کردند در این 
خصوص ما آماری نداریم، فقط آماری را می توانیم ارائه 
دهیم که ثبت شــده باشد، پزشکی قانونی آمارش این 
است. از این تعداد ۲۵ نفر هم ۶ نفر بسیجی و فرمانده 

سپاه بودند و ۱۹ نفر هم مابقی افراد بودند.«

خبر

استاندار تهران: آرامش نسبی وجود دارد
استاندار تهران گفت:»دشمنان اغتشاشات مجازی را در بی بی 
سی و سایر شــبکه های جیره خوار راه انداخته اند.«به گزارش 
ایسنا، محسن منصوری، استاندار تهران گفت:»ممکن است 
تک حرکت هایی رخ دهد اما آرامش نسبی وجود دارد و دشمنان 
درگیری های مجازی را در بی بی ســی و ســایر شبکه های 
جیره خوار راه انداخته اند اما کشور ما از خطرات بسیاری عبور 
کرده است. محسن منصوری، استاندار تهران در آئین افتتاح 
سه مجتمع یاورشهر در تهران در جمع خبرنگاران، گفت:»یکی 
از وعده هایی که مجموعه دولت و شــهرداری تهران به مردم 
پایتخت داده بودند این بود که بتوانیم در فاصله زمانی مشخصی 
چهره شهر تهران را از وجود معتادان متجاهر پاک کنیم. کار 
سختی که ابعاد مختلف امنیتی، اجتماعی و ... را در بر می گیرد 
و نیازمند برنامه ریزی دقیقی است.« وی اشاره کرد:»اعتبارات 
بسیاری برای گروه هایی که علیه ایران کار می کنند صرف شده 
است و مسئولان سیاسی کشورها در حال اظهار نظر علیه ایران 
هستند.« منصوری گفت:»ممکن است تک حرکت هایی رخ 
دهد اما آرامش نسبی وجود دارد و دشمنان اغتشاشات مجازی 
را در بی بی سی و سایر شبکه های جیره خوار راه انداخته اند اما 

کشور ما از خطرات بسیاری عبور کرده است.«

سخنگوی شورای نگهبان: 
مجلس اختیار اصلاح ساختار گشت 

ارشاد را دارد
سخنگوی شورای نگهبان درخصوص احتمال اصلاح ساختار 
گشت امنیت اخلاقی گفت: »اختیار قانونی مجلس این است 
که چیزی را اصلاح و تغییراتی در آن اعمال کند؛ لذا در صورت 
بررسی این موضوع در مجلس و ارجاع آن به شورای نگهبان، 
مسئله در این شورا مورد بررسی قرار خواهد گرفت.« به گزارش 
ایسنا، هادی طحان نظیف در نشست خبری خود با اشاره به  
طرح ها و لوایح بررسی شــده در شورای نگهبان گفت:»طرح 
امکان رای گیری الکترونیکی نمایندگان مجلس در شــورای 
نگهبان تصویب و به قانون تبدیل شــد.« سخنگوی شورای 
نگهبان افزود:»مجلس ابهامات شــورای نگهبان در خصوص 
»طرح الــزام به ثبت معاملات غیر منقول« را رفع نکرده و بر 
مصوبه قبل و ارسال به مجمع تشخیص مصلحت نظام اصرار 
دارد. در هر حال قبل از ارســال به مجمع تشخیص مصلحت 
نظام باید ابهامات آن را رفع کند. وی در پاسخ به سوالی درباره 
طرح شفافیت گفت: اکثر ایرادات طرح شفافیت برطرف شد 
و هفته گذشــته جلسه کمیسیون برگزار شــد و  اگر کار در 
کمیسیون تخصصی تمام شده باشد باید در نوبت صحن قرار 
گیرد و به شــورا ارسال شود.  نسبت به ایرادات هیات نظارت 
راجع به محتوای این طرح را باید از مجلس بپرســید که آیا 
ایــرادات هیات نظارت برطرف شــده یا خیر.« طحان نظیف 
در پاسخ به ســوالی درباره اصلاح قانون حجاب و اینکه آیا از 
مجلس طرحی به شورا ارسال شده یا لایحه ای دریافت کردید 
؟ گفت: »اگر منظور مصوبه رسمی هست، خیر چیزی ارسال 
نشده و اگر چیزی در مجلس یا شورای عالی انقلاب فرهنگی 
در حال بررسی باشــد بنده اطلاع ندارم و  باید از نمایندگان 
یا اعضای شورای انقلاب فرهنگی بپرسید.« طحان نظیف در 
پاسخ به سوالی درباره اظهارات اخیر معدود مسئولان که موجب 
التهاب بیشتر درکشور شده اند و اینکه آیا این اظهارات در زمان 
بررسی صلاحیت آنها اعمال می شود؟ گفت: »معیارهای قانونی 
روشــن است و اگر اظهارات افراد برخلاف قانون باشد، ازسوی 
مراجع قانونی به ما اعلام می شود و ما در بررسی صلاحیت ها 
به آنها رسیدگی می کنیم.« طحان نظیف درباره حوادث اخیر 
گفت:»مواضع شورای نگهبان درباره حوادث اخیر در بیانیه ای که 
منتشر شد آمده است. بیانات رهبر انقلاب در این خصوص بسیار 
راهگشــا بود و اتفاقات اخیر فراتر از اعتراض قانونی بود. قانون 
اساسی اعتراض قانونی را به رسمیت می شناسد اما اتفاقات اخیر 
اغتشاش بود که با پشتیبانی دشمن انجام شد که البته ناکام 
ماند.« طحان نظیف در پاسخ به سوالی درباره رویکرد شورای 
نگهبان پیرو اصلاح ساختار گشت امنیت اخلاقی گفت:»اختیار 
قانونی مجلس این اســت که چیزی را اصلاح و تغییراتی در 
آن اعمال کند؛ لذا در صورت بررســی این موضوع در مجلس 
و ارجاع آن به شورای نگهبان، مسئله در این شورا مورد بررسی 
قرار خواهد گرفت.« وی در ادامه  در پاســخ به ســوالی درباره 
اصلاح  اصل ۲۷ قانون اساســی و با  اشاره به رفع نواقص این 
اصل گفت:»قانون اساسی مهمترین سند حقوقی کشور است و 
اصول قانون اساسی نیاز به تایید شورای نگهبان ندارد؛لذا تاکنون 
شورای نگهبان نســبت به اصل ۲۷ تفسیری نداشته است.« 
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا 
اصل ۵۰ قانون اساسی نیاز به تفسیر شورای نگهبان دارد و این 
اصل چرا مغفول مانده است؟ گفت:»معمولا نیاز به تفسیر در 
خلال اجرا رخ می دهد. اگر اصول قانون اساسی نیاز مند تفسیر 
باشند و درخواستی مطرح شود شورا آن را بررسی می کند. البته 
موضوع حفاظت از محیط زیست موضوع مهمی است اما به نظر 
می رسد که در این حوزه باید به موضوعات اجرایی توجه کرد، با 
این حال اگر مقرره و بخشنامه ای خلاف موضوعات وجود داشته 
باشد می توان از طریق مراجع آن را ابطال کرد. طحان نظیف در 
پاســخ به این سوال که با توجه به شرایطی که ایجاد شده آیا 
لازم نیست شورای نگهبان در صدد انتخاب مدیرانی باشد که 
توان مدیریت داشته باشند، گفت:»در انتخابات مردم تصمیم 
می گیرند و باید به نظر مردم احترام بگذاریم و شورای نگهبان 
هم طبق قانون عمل می کند. افرادی که بر سر کار می آیند از 
دل جریان های سیاسی بیرون آمده اند و لازم است جریان های 

سیاسی مسئولیت خود را در این رابطه بپذیرند.« 

براساس اعلام دانشگاه؛
همه دانشجویان شریف آزاد شدند

دانشــگاه صنعتی شــریف در اطلاعیــه ای از آزادی تمام 
دانشــجویان این دانشگاه که در تجمعات دانشگاه دستگیر 
شــده بودند، خبر داد.به گزارش ایرنا، در اطلاعیه دانشگاه 
صنعتی شــریف آمده است:»با پیگیری های مسئولین این 
دانشــگاه، تمامی دانشجویان دانشگاه شریف که در حاشیه 
تجمعات دانشگاه دستگیر شده  بودند، آزاد شدند.« دانشگاه 
صنعتی شــریف در ادامه این اطلاعیه یادآور شــد:»تعداد 
محدودی از دانشــجویان این دانشگاه در تجمعات خارج از 
دانشگاه و حتی خارج از تهران بازداشت شده اند که دانشگاه 

پیگیر آزادی این دانشجویان نیز است.«

خبر

همدلی|  با گذشــت بیش از ســه هفته از 
آغاز اعتراضات در ایران، در پی درگذشــت 
مهســا امینی هنوز اعتراضات در گوشــه و 
کنار کشــور ادامــه دارد. اعتراضاتی که با 
مرگ دختر جوانی که از سوی گشت ارشاد 
بازداشت شده بود، شعله ور شد و در پی آن 
جوانان عمدتا کم سن و سال به خیابان آمده 

و شعارهایی نیز سر دادند.
 گرچه بسیاری تحلیل گران و صاحب نظران 
بارهــا از آتــش زیرخاکســتر تنش هــای 
اجتماعــی در ایــران خبــر داده بودند، اما 
فاضــل میبــدی عضو مجمــع محققین و 
مدرســین حوزه علمیه قــم در گفت و گو 
با »همدلی« همچنان معتقد اســت که این 
اعتراضات در ادامه وجود مسائل و مشکلات 
اقتصادی در کشــور اســت و علت اصلی و 
اقتصادی  مسائل  مردم،  اعتراضات  ریشه ای 
اســت که علل دیگر نیز به آن اضافه شده و 
شــرایط را پیچیده تر کرده است. در همین 
حــال میبدی بــا بیان این نکتــه که همه 
ریشــه های اعتراضات را نمی توان به خارج 
از کشــور نسبت داد چرا که بخش عمده ای 
از چرایی آن از داخل کشــور سرچشــمه 
می گیرد، عنــوان می کند که »جامعه ایران 
روزهای خیلی خوبی را پیش رو ندارد و اگر 
اعتراضات هم بخوابــد زمینه اعتراض ها از 
بین نرفته است و از جای دیگر سر برخواهد 

آورد.«
عضو مجمــع محققین و مدرســین حوزه 
علمیــه قم در گفت و گو بــا »همدلی« به 
تحلیــل این اعتراضــات و چرایی وقوع آن 
پرداخــت و گفت: »به طور کلی، اعتراضات 
در هر جامعه ای بــه وجود می آید و معلول 

عوامل مختلفی است.«
 وی افــزود: »به نظر من در جامعه ما یکی 
از عواملــی کــه موجب بــروز اعتراضات و 
شورش های خیابانی می شود، مسئله اقتصاد 
اســت. البته عامل عمده را بیان می کنم. به 
هرحال ما سال هاست که از منظر اقتصادی 
وعده هــای زیادی به مــردم می دهیم ولی 
متاســفانه عمل نمی شــود؛ از شغل گرفته 
تا مســکن و مهار تورم؛ قول هایی می دهیم 
امــا عمل نمی کنیــم. هر رئیــس جمهور 
یا مســئولی پیش از انتخابــات وعده هایی 
می دهــد اما پس از پیــروزی در انتخابات، 

دیگر به وعده هایش عمل نمی کند.«
 میبدی درخصوص چرایی اجرایی نشــدن 
وعده های مسئولان خصوصا روسای جمهور 
گفت: »یــا اینکه نمی تواند بــه وعده های 
خود عمل کند و توانایی انجام آن را ندارند 
یا اینکه جریانی در پشــت پرده اســت که 

نمی گذارد به آن وعده ها عمل کنند.« 
میبــدی در ادامــه بــه بیان چنــد نمونه 
پرداخت و گفــت: »به طور مثــال اکنون 
قریب به ۸ ماه اســت کــه در انتظار برجام 
و رفع تحریم ها نشســته ایم و در این راستا 
هزینه های زیادی می شــود اما این موضوع 
حــل نشــد. دلار نزدیک 33 هــزار تومن 
اســت و این امر در جامعه اثر تورمی خود 
را ایجــاد می کند. طبیعی اســت که وقتی 
اقتصاد جامعه نابه ســامان شد و فقر و تورم 
زیاد شد، عده ای دست به اعتراض می زنند. 
حالا ممکن اســت که در ایــن بین افرادی 
پیدا شــوند که شعارهای هنجارشکنانه هم 
ســر دهند، ولی آنچه مهم است این است 
که بایستی ریشه این اعتراض ها را ببینیم.« 

وی در ادامه به شــعارهای دانشــجویان در 
روزهای اخیر اشاره و تشریح کرد: »بالطبع 
فردی که درس خوانده آزادی می خواهد. ما 
شعار آزادی می دهیم ولی آزادی به معنای 
واقعی آن وجود ندارد. به طور مثال در این 
روزها چندین خبرنگار دستگیر شده اند که 
ای کاش چنین کاری نمی کردیم و این افراد 

را آزاد می کردیم.« 
میبــدی به ماجرای دانشــگاه شــریف نیز 
پرداخت و گفت: »در مورد اتفاقات رخ داده 
در دانشــگاه شریف که یکی از دانشگاه های 
زبده و برتر دنیا اســت و دانشجویانی که به 
این دانشگاه می روند، نخبگان آینده کشور 
هســتند، باید بگویم که با این برخوردهای 
تنــدی که صورت می گیــرد حتی با فرض 
اینکه ممکن اســت در میان آنها کســانی 
هــم پیدا شــوند کــه کارهایــی را انجام 
دهند و شــعارهای نابهنجاری ســردهند و 
هنجارشکنی کنند، درست نیست. ما نباید 
به دانشــگاه حمله کنیم.« وی اضافه کرد: 
»حریم دانشــگاه مقدس و بزرگ اســت و 
جایگاه علم و تحقیق است. جوان دانشجوی 
دانشــگاه شــریف اگر دانشــگاه خودش را 
ناامن ببیند ســعی می کند که از کشور فرار 
و مهاجرت کند. این دانشــجوی هر کجای 
دنیا برود، تحویلــش می گیرند. بنابراین ما 
بایســتی علت این اتفاقــات را پیدا کنیم. 
علت ها را بررسی کنیم و ببینیم که چرا این 

اعتراضات انجام گرفت.«
میبدی به تاثیر عوامل خارجی در اعتراضات 
هم اشــاره کرد و گفت: »درســت است که 
ممکن است کشــورهای خارجی هم بیایند 
و از اعتراضات اســتفاده و بهره خودشان را 
ببرد و از آنسوی آب ها به این اعتراضات خط 
بدهند، اما آنها زمانی می توانند اعتراضات را 
خط دهی یا فرماندهــی و هدایت کنند که 
زمینه آن در جامعه ما فراهم باشد.«  وی در 
ادامه خاطرنشان کرد: »معتقدم که روزهای 
خیلــی خوبی را پیــش رو نداریم. روزهای 
خوشی نخواهیم داشــت. زمینه اعتراض ها 
از بین نرفته اســت و به صــرف اینکه یک 
عده ای را گرفتیم، اعتراض تمام نمی شــود، 

بلکه شرایط بدتر هم می شود.« 

میبدی در بیــان راه کار برای برون رفت از 
شــرایط فعلی کشــور گفت: »به جای این 
کارها باید تلاش کنیم مشــکلات کشور را 
حل کنیم، اقتصاد کشــور را درست کنیم، 
تحریم هــا را رفــع کنیم، ســرمایه گذاری 
خارجی در کشــور محقق شــود و امنیت 
کامل برقرار شود و در نهایت شعار عدالت و 

آزادی در جامعه محقق شود.« 
میبــدی در توضیح اینکه چرا منشــا این 
اعتراضات را مســائل اقتصادی می داند، در 
حالی که بسیاری از تحلیلگران عامل شروع 
این جریان ها را مسائل و فشارهای اجتماعی 
می دانند، اظهار کرد: »این موضوعات از هم 
جدا نیســت. اقتصاد و اجتمــاع از هم جدا 
نیســتند. پیشــتر عرض کردم که مسئله 
آزادی هم هســت. دختر یا پســر دانشجو 
آزادی خودش را می خواهــد. وقتی که در 
جامعــه بــه خاطر حجاب بر ســر دختری 
می زنند، به وســیله گشت ارشــاد بدترین 
برخوردهــا را با دختران انجــام می دهند، 
طبیعی اســت که اینها برای جوانان عقده 

می شود و بعدا مسئله درست می کند.« 
عضو مجمــع مدرســین و محققین حوزه 
علمیــه قم افــزود: »بارها گفتــه ام که امر 
به معروف و نهی از منکر موقعی درست است 
که اثر خود را بگذارد، اگر ما متوجه شــدیم 
که این نوع نهــی از منکر و امر به معروف، 
این نوع گشــت ارشاد هیچ اثر مثبتی ندارد 
بلکه تاثیر برعکسی هم دارد، باید تعطیلش 
می کردیم.« میبدی یادآور شد: »دختری را 
گرفتند و بردنــد و بعد جنازه آن را تحویل 
دادند، حالا به هردلیلــی که چنین اتفاقی 
افتاده اســت، به هرحال این اتفاق در زمان 
دستگیری رخ داده اســت، حالا یا از ترس 
سکته کرده یا ضربه ای به سرش وارد شده 
اســت، تفاوتی در اصل ماجرا نمی کند. من 
نمی دانــم چــه اتفاقی رخ داده اســت، اما 
بالاخره ایــن موضوع اثر بــدی در جامعه 
می گذارد. دختر کردی برای مســافرت به 
تهران آمده اســت، حالا گیرم که حجابش 
هم خوب نبوده، من چه وظیفه ای دارم که 
با او برخورد کنم. به هرحال ممکن است او 

این نوع اعتقاد را داشته باشد.« 

این کارشناس مســائل سیاسی تاکید کرد: 
»اینکه ما بخواهیم بــا جبر و تهدید و زور 
مسائل مذهبی، حجاب یا هر ارزش دیگری 
را بــر جامعه تحمیل کنیم، اثرات اجتماعی 
خــودش را می گذارد. آن وقــت این اثرات 
اجتماعی چه زمانی ســرباز می کند؟ زمانی 
که مســائل اقتصادی هم در جامعه باشــد. 

پس این موضوعات از هم جدا نیستند.« 
میبــدی در تحلیل رویکــرد حاکمیت در 
برخورد با چنین موضوعاتی و احتمال تغییر 
رویه آن در آینــده عنوان کرد: »در ادبیات 
مسئولان و حرف هایی که می شنویم چندان 
تغییری در رفتار و نگرش نمی بینیم. ممکن 
است که در عمل تغییری ایجاد شده باشد، 
ایــن را نمی دانم امــا امیدواریم که رئیس 
جمهور، دولت و مجلس فکری برای ریشــه 
اعتراضــات کنند که عمده آن هم مســائل 

اقتصادی است.«
 وی ادامــه داد: »دولت باید مشــکلات را 
با دنیا حــل کند، اقتصاد را درســت کند، 
سیاســت را بــاز کنــد ولی آنچــه که در 
ادبیــات و گفته های مســئولین می بینیم 
هنوز جامعه را دوقطبی نگه داشته اند و در 
تقابل با معترضان هستند و این در تقابل با 
معترضین بودن درست نیست.« میبدی با 
اشاره به اظهارات یکی از مقامات سپاه مبنی 
بر اینکه میانگین سنی دستگیر شدگان در 
اعتراضات اخیر ۱۵تا۱۷ســال است، گفت: 
»این جای تاسف دارد که نسل دهه هشتاد 
به خیابان هــا بیاید و شــعارهای رادیکال 
بدهد. چرا چنین اتفاقی افتاده اســت؟ من 
قبول ندارم کــه فرماندهی همه این ماجرا 
به دســت آن ورآبی هاست. به هرحال زمینه 
این مســئله را خود ما فراهــم کرده ایم.«  
وی اضافــه کــرد: »اینکه دبیرســتانی ها و 
دانشــگاهی های ما به خیابان بیاید و شعار 
بدهد، موضوع بســیار قابل توجهی است و 
باید مورد توجه مسئولان قرار گیرد. ممکن 
اســت امروز جامعه ما آرام شود اما احتمال 
دارد که خدای نکرده شش ماه دیگر دوباره 
به بهانه ای ســربلند کننــد و زخم از جای 
دیگری سرباز کند و بدتر این که حتی دفعه 

بعد قابل مهارکردن هم نباشد.«  

فاضل میبدی در گفت وگو با همدلی: 

منشا اعتراضات، اقتصادی است 

همدلی| دیروز درحالی ابراهیم رئیســی رئیس جمهور به 
دانشــگاه الزهرا رفت تا در مراسم آغاز سال جدید تحصیلی 
دانشگاه ها شرکت کند که همچنان در گوشه و کنار کشور 

اعتراضاتی در خیابان رخ داد. 
رئیسی حتی در دانشگاه الزهرا هم با گروهی از دانشجویان 
مواجه شد که شــعارهایی ســرمی دادند با این حال او در 
ســخنرانی خود به ناکام ماندن دشــمن اشاره کرد و گفت: 
»دشمن تصور می کرد که می تواند در ظرف دانشگاه امیال 
خود را دنبال کند، غافل از اینکه دانشــجویان و اساتید ما 
بیدار بوده و اجازه تحقق خیال های باطل دشمن را نخواهند 

داد.«
به گزارش ایرنا، ســید ابراهیم رئیسی روز شنبه برای آغاز 
ســال تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۱ دانشــگاه ها، موسســات و 
مراکز آموزش عالی سراسر کشــور در دانشگاه الزهرا )س( 
حضور یافت. رئیس جمهور در این مراســم دانشــگاه ها و 
مراکز علمی کشــور را اتاق اندیشــه ورزی دولت دانست و 
گفت:»اندیشــه ورزی دانشــگاه ها برای یافتــن راهکارهای 

مسائل جامعه همواره مورد توجه دولت خواهد بود. 
رئیســی با اشــاره به اینکــه امروز قریب بــه ۶۰ درصد از 
دانشجویان کشور را دانشــجویان دختر تشکیل می دهند، 
برخــورداری توأمان از روحیه تحقیــق و پژوهش با علم و 
بردباری دختران دانشــجو را در این زمینه موثر دانســت و 
افزود: در ســال های پس از پیروزی انقلاب اســلامی زنان 
زیادی در عرصه های دانشــگاهی کشور خوش درخشیده و 
حتی توانســته اند توانایی های خود را در عرصه های جهانی 

نیز به رخ جهانیان بکشند. 
رئیســی تصریح کرد: وقتی یک بانــوی فرهیخته ایرانی در 
ســطح جهانی دســتاورد علمی مهمی را ارائه می کند، بر 
ســکویی قرار می گیرد، پرچم جمهوری اسلامی برافراشته 
و ســرود ملی ایران نواخته می شود، این برای کشور قدرت 

می آفریند.
 رئیس جمهور با بیان اینکه علم و دانش از مؤلفه های مهم 
قدرت و توانایی هستند، گفت: امروز کشور با همت اساتید و 
دانشجویان به سطوح بالایی از قدرت و توانایی دست یافته 
اســت. در حالی که روزگاری در این کشور نیازمند واردات 
سیم خاردار بودیم و همان را نیز از ما دریغ می کردند، امروز 
در زمینه های مختلف علمی و صنعتی با وجود گسترده ترین 
تحریم ها به پیشرفت های خیره کننده ای دست یافته ایم و به 

مدد الهی این مسیر همچنان ادامه خواهد داشت.«
 رئیســی در بخــش دیگری از ســخنانش بــا تبریک به 

دانشــجویان جدیدالــورود تصریح کرد:»شــما همه همت 
و تــلاش خود را وقف تحقیق و پژوهــش کنید، دولت نیز 
همه تلاش خود را بــرای تمهید لوازم و امکانات لازم برای 
شــما بکار خواهد گرفت.« رئیسی رفع دغدغه اشتغال برای 
دختران و پســران دانشــجو را از تکالیف دولت دانســت و 
گفت:»دولت دانشــگاه را اتاق اندیشه ورزی خود می داند و 
انتظار دارد دانشگاه ها و مراکز علمی با اندیشه ها و ابتکارات 

نو به یاری دولت بشتابد.«
 رئیســی در ادامه ســخنان خود با اشاره به رد پای دشمن 
در اغتشاشــات اخیر اظهار داشــت: »دشمن تصور می کرد 
که می تواند در ظرف دانشــگاه امیال خــود را دنبال کند، 
غافل از اینکه دانشــجویان و اســاتید ما بیدار بوده و اجازه 
تحقق خیال های باطل دشــمن را نخواهند داد و حتماً در 
عرصه علم و دانش نیز مانند دیگر عرصه ها دشــمن را ناکام 
خواهند گذاشــت.« رئیس جمهور با تبیین منطق دولت در 
مذاکرات رفع تحریم و تلاش دشــمن برای تحمیل شروط 
خود به ایران گفت:»از ابتدا اعلام کردیم میز مذاکره را ترک 
نخواهیــم کرد، اما به مذاکــرات عزتمندانه پایبند خواهیم 
بود و امروز منطق جمهوری اســلامی ایــران در دنیا مورد 
پذیرش اســت.« پیش از ســخنان رئیس جمهــور وزرای 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی، علوم و تحقیقات و 
فناوری و نیز نماینده اساتید و نماینده دانشجویان و رئیس 
دانشگاه الزهرا در سخنانی ضمن تبریک آغاز سال تحصیلی 
جدید دانشــگاه ها، مؤسســات و مراکز آموزش عالی، برای 

دانشجویان آرزوی موفقیت کردند.

رئیسی در دانشگاه الزهرا:
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